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 المستخلص
 

، وبعد: فهذه الرسالة هي دراسة الحمد لله والصلاة والسلام على رسول الله 

وتحقيق لجزء من كتاب )الكنز الجليل علىىى مىىدارت التنزيىىل وحقىىايق الت ويىىل  بىىي 

ي المعىىروف ببصىىيلة لعلامة إبىىراهيم بىىن إبىىراهيم الجنىىاج ت ليف: ا البركات النسفي(،

لىىى ر ىىر سىىورة فصىىلت(، وتحتىىو  هى )من أول سورة غىىافر إ 1352المتوفي سنة 

الرسالة على: مقدمة، وقسمين، و اتمة، وفهارس؛ أما المقدمة فاشتملت على: أهمية 

الموضوع، وأسباب ا تياره، والدراسات السابقة، ثم  طة البحث، ومنهج التحقيق ، 

وجاء قسم الدراسىىة فىىي فصىىلين: الفصىىل ا ول: التعريىىف بالنسىىفي وكتابىى  مىىدارت 

 لال مبحثين: أولهما: التعريف بالنسفي، اسم  ونسب  ومولىىده ونشىى ت ، التنزيل، من 

وحيات  العلمية ورثىىاره ووفاتىى ا أمىىا المبحىىث الثىىاني فكىىان للتعريىىف بكتابىى  )مىىدارت 

التنزيل وحقايق الت ويىىل(، وتطرقنىىا فيىى   هميىىة الكتىىاب ومىىوارده، مىى  ذكىىر مىىنهج 

ريف بىىربراهيم بصىىيلة وكتابىى  المؤلف في ، و صص الفصل الثاني من الدراسة للتع

الكنز الجليل على مدارت التنزيل، مىىن  ىىلال مبحثىىين: أولهمىىا: للتعريىىف بىىالمؤلف، 

اسم  ونسب  ومولده ونش ت ، وحيات  العلمية ورثاره ووفات ، أما المبحث الثىىاني فكىىان 

للتعريف بالكتاب المحقق من حيث: أهميت  وتوثيىىق نسىىبت  لمؤلفىى ، ومىىنهج المؤلىىف 

ه في ، ووصىىف نسىى ة الم طىىوطا أمىىا قسىىم التحقيىىق، ففيىى  تحقيىىق الجىىزء ومصادر

المقرر من الكتاب، وذيلت الرسالة بال اتمة، التي تحتو  أهم النتىىايج أهمهىىا: مكانىىة 

فقىىد حىىوا كتابىى  هىىذا ثىىروة  ، الإمام النسفي العلمية، وكذلت سعة علم العلامة بصيلة

لرسالة الفهارس العلمية  دمة للكتىىاب، نفيسة من أقوال العلماء، ثم ذكرت في نهاية ا

  وصلى الله وسلم على نبينا محمدا
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This thesis is a study and verification of a part of the book (The Great 

Treasure On The Perceptions Of The Download And The Facts Of 

The Interpretation Of The Abo Albarakat Alnesfi) by the Scholar 

Ebraheem bin Ebraheem Al-Janaji ، known as ʻBaseelahʼ (died 1352 H.) ، 

from the beginning of Chapter ʻGhaferʼ to the end of Chapter Fussilat) It 

consists of an Introduction ، two Sections ، Conclusion and Indexes. 

 The Introduction included the significance of the subject ، reasons 

for its selection ، previous studies ، research plan and verification 

methodology. The study section included two chapters. Chapter One: 

Introducing Al-Nassfi and his book through two topics. The first: 

Introducing Al-Nassfi: his name ، lineage ، birth ، upbringing ، scientific 

career ، impact and death. Second ، introducing his book .in which we 

addressed the significance of the book and its sources ، in addition to 

stating the auther’s methodology in it. Chapter Two was dedicated to 

introducing Baseelah and his book (The Great Treasure…) through two 

topics. The first: introducing the author ، his name ، lineage ، birth ، 

upbringing ، scientific career ، impact and death. As for topic two ، it 

introduced the verified book as regards its importance ، and documenting 

attributing it to the author ، in addition to the author's method and his 

sources and a description of the transcript’s copy. As for the verification 

section ، it included the assigned part of the book to be verified. The thesis 

ended with a conclusion that contained key results ، the most significant 

of which were as follows: The scientific status of Imam Al-Nassfi – The 

broad knowledge of the scholar Basseela as his book contained this 

valuable wealth of scholars' sayings. Finally ، I stated the scientific 

indexes of the book for benefiting from. 


